

[Text] 05 d'clock p.m. the Sub-committee

Our energy and common bond came from very strong personal feelings that the publication and distribution of pictures of women in chains, being whipped and raped for the pleasure of men, is wrong. Susan Brownmiller articulates these feelings very well:

The feminist objection to pornography is based on our belief that pornography represents hatred of women, that pornography's intent is to humiliate, degrade and dehumanize the female body for the purpose of erotic stimulation and pleasure. We are unalterably opposed to the presentation of the female body being stripped, bound, raped, tortured, mutilated and murdered in the name of commercial entertainment and free speech.

• 1510

Pornography is injurious to women in many ways. I will list three that I think are most obviously related to the special interests of this committee here today. First, pornography is implicated in the committing of crimes of violence against women. Second, pornography is the vehicle for the spreading and perpetuation of a deep and vicious lie about women. And third, the spreading of such a distorted view of women's human nature in our society supports sexist attitudes and reinforces the oppression and exploitation of women, the inequality of women.

To quote philosopher Helen Longino:

To suggest, as pornography does, that the primary purpose of women is to provide sexual pleasure to men is to deny that women are independently human or have a status equal to that of men. It is, moreover, to deny our equality at one of the most intimate levels of human experience.

Let us talk about the lie. In the past year, a man went to trial out west for having told lies to his high school students. Jim Keegstra was found guilty by the courts for teaching that the historical facts about the Holocaust were untrue, that the character of the Jewish people is evil, and that there is a Jewish conspiracy to take over the world. From interviews of past students, it seems clear that at least some believed what they were told and some, I am sure, will carry these views always and will pass them on to their children. I think I am correct in saying that the majority of Canadians believe that what this man did was wrong, and that, in general, it is wrong to teach lies. In any case, the jury found him guilty.

What if we were to take some pornographic pictures of women and to translate the image and its message into words? The most obvious thing we would have to say is that the primary purpose of women is to provide sexual pleasure to men. Next on the list might be that women's sexual pleasure is derived from pleasing men, no matter what that takes—rape, bondage or torture. Then, perhaps, that not only are women willing to go to almost any length to please a man, but also they actually enjoy the treatment, for it must always be

[Translation] le Sous-comité s'ajourne

Nous avons unis nos efforts parce que personnellement, nous étions fermement persuadées qu'il est mauvais de publier et de diffuser des images de femmes enchaînées, fouettées et violées pour le plaisir des hommes. Susan Brownmiller a très bien exprimé ces sentiments:

L'objection des féministes à la pornographie repose sur notre croyance que la pornographie exprime la haine des femmes et que l'intention de la pornographie c'est d'humilier, de diminuer et de déshumaniser le corps féminin à des fins de stimulation érotique et de plaisir. Nous nous opposons invariablement à ce que l'on montre le corps d'une femme en train d'être déshabillée, attachée, violée, torturée, mutilée et tuée sous le couvert d'un divertissement commercial et de la liberté d'expression.

La pornographie porte atteinte aux femmes de plusieurs façons. Je n'en donnerai que trois qui sont à mon avis le plus manifestement reliées aux intérêts spéciaux de votre Comité. Tout d'abord, la pornographie joue un rôle dans les crimes de violence perpétrés contre les femmes. Deuxièmement, la pornographie constitue un véhicule qui répand et perpétue un mensonge virulent au sujet des femmes. Et troisièmement, en répandant une opinion aussi faussée de la nature humaine des femmes dans notre société, on appuie les attitudes sexistes et on renforce l'oppression et l'exploitation des femmes, l'inégalité des femmes.

Pour citer la philosophe Helen Longino:

Suggérer, comme le fait la pornographie, que la femme doit surtout servir au plaisir sexuel de l'homme, c'est nier que la femme est un être humain indépendant et qu'elle a un statut égal à celui de l'homme. En outre, c'est nier notre égalité à un des niveaux les plus intimes de l'expérience humaine.

Parlons de ce mensonge. Au cours de la dernière année, un homme a fait l'objet d'un procès dans l'Ouest parce qu'il avait menti à ses étudiants du secondaire. Jim Keegstra a été reconnu coupable par le tribunal parce qu'il avait dit que les faits historiques rapportés sur l'Holocauste étaient inexacts, que le caractère du peuple juif est mauvais et qu'il existe une conspiration juive pour s'appropriier le monde. À la lumière d'entrevues avec d'anciens étudiants, il semble clair qu'au moins certains d'entre eux croient ce qu'on leur a dit, et certains, j'en suis persuadée, vont toujours garder ces opinions et les transmettront à leurs enfants. Je crois pouvoir affirmer que la majorité des Canadiens croient que ce qu'a fait cet homme était mauvais, et qu'en général, il est mauvais d'enseigner des faussetés. Quoi qu'il en soit, le jury l'a déclaré coupable.

Qu'arriverait-il si nous prenions certaines photos de femmes afin de traduire les images et le message en paroles? Il nous faudrait manifestement conclure que l'objectif premier de la femme, c'est la gratification sexuelle de l'homme. On pourrait ensuite conclure que le plaisir sexuel de la femme est tiré du plaisir de l'homme quoi qu'il faille faire—se faire violer, attacher ou torturer. On pourrait ensuite peut-être conclure que non seulement la femme est disposée à faire presque n'importe quoi pour plaire à l'homme, mais qu'en fait elle jouit